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Přečtený text z evangelia pojednává o události, kterou nám připomíná Květná 

neděle, tedy o triumfálním vjezdu Pána Ježíše do Jeruzaléma na oslátku. Ze strany 

Pána Ježíše šlo o symbolický čin, který měl vyjádřit, že to on je tím králem, o 

kterém prorokoval Zacharjáš. Je přitom zajímavé, jak velkou pozornost věnuje 

evangelista opatření oslátka. Ježíš mohl být s majiteli zvířete už předem 

domluven na tom, kde mu ho nechají a jakým způsobem proběhne předání. Nebo 

sám od sebe věděl, kde oslátko je, a co je třeba říct lidem, kteří by se učedníků 

ptali. Nevíme, která z těchto dvou možností to byla. U Pána Ježíše bylo možné 

obojí. Každopádně se jednalo o oslátko, na kterém ještě nikdy nikdo nejel. Bylo 

tedy zvířetem obzvláště vhodným k posvátnému účelu (sr. Nu 19,2; Dt 21,3; 1S 

6,7).  A tím nesení Mesiáše zcela nepochybně bylo. Pán Ježíš se chystal vjet do 

Jeruzaléma na vypůjčeném zvířeti, což svědčí o jeho skromnosti. A opatření 

oslíka proběhlo pokojně, bez jakéhokoliv nátlaku a násilí. Učedníci se nemuseli 

o oslíka s nikým přetahovat, Pán Ježíš jim prostě řekl, kde oslíka najdou a co mají 

říct. Vše tak nějak přirozeně plynulo, bez zbytečného vypětí sil a křečovitosti. 

Pán dobře věděl, jaký prostředek bude k vjezdu do Jeruzaléma potřebovat. 

Předem ho připravil. Na učednících bylo pouze to, aby ho šli vyzvednout. 

Můžeme mít svou vlastní představu o tom, co Pán Ježíš potřebuje k tomu, aby 

mohl vstoupit do našich životů a do životů ostatních lidí. Můžeme mít svou 

vlastní představu o tom, jaké prostředky potřebujeme k tomu, abychom mohli 

Pánu Ježíši účinně sloužit. Ať už se jedná o peníze, nebo nějaké věci. A tak se je 

snažíme získat. Když při svém snažení zakoušíme, že se nám ty prostředky daří 

získávat jen hodně ztuha, může to být signál, že Pán ty věci vlastně nepotřebuje. 

Možná je zrovna z různých důvodů potřebujeme my, ale ne on. Když Pán nějaké 

prostředky opravdu potřebuje, může nás k nim bez problémů dovést. Ježíš si často 

může vystačit s mnohem prostšími nástroji, než jaké bychom zvolili my. 

 

Pán Ježíš usedá na oslátko, přes které jeho učedníci přehodili své pláště. Ostatní 

přítomní před něj kladou své pláště na zem. Je to výraz královské pocty, se kterým 

se setkáváme i ve Starém zákoně (2Kr 9,13). Lidé kladli na cestu i zelené ratolesti. 

Ježíš tu do Jeruzaléma vjíždí jako král. Je to však král jiného druhu než ti, na které 

je svět zvyklý. Nepřijíždí na válečném koni. Není ozbrojen. Nemá kolem sebe 

žádnou zvláštní stráž. Celý jeho příchod je neokázalý, prostý. Je obklopen jen 

svými učedníky a dalšími, patrně docela obyčejnými, lidmi. Ti ho oslavují slovy, 

která částečně pocházejí z Žalmu 118, veršů 25 a 26. Zvolání “Hosanna!” 

původně znamená “Zachraň!”. Posléze se z tohoto slova stalo zvolání chvály. 
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Ježíš je ten, kdo přichází ve jménu Hospodinově. Tedy nepřichází sám za sebe, 

ale přichází jako ten, koho posílá Hospodin, jeho nebeský Otec. A proto byl také 

požehnaný. I my jsme požehnaní, když nežijeme své životy jen sami za sebe, pro 

své jméno a pro své zájmy, nýbrž žijeme pro Pána Ježíše Krista. S Ježíšem 

přicházelo do Jeruzaléma také obnovené Davidovo království. Všechno, co se tu 

dělo, bylo biblicky naprosto správně. Ježíšův příjezd na oslátku byl naplněním 

prastarého proroctví. Obsah toho, co lidé provolávali, byl věroučně také naprosto 

správný. A přece je čekalo ještě velké rozčarování a zklamání, které jim mělo 

nabourat všechny jejich představy o Mesiáši. Pouze samotnému Pánu Ježíši bylo 

jasné, že jeho královský vjezd do Jeruzaléma byl pouze úvodem k závěrečnému 

úseku jeho pozemské pouti. Pouze jemu bylo jasné, že cesta ho zavede až k 

ponížení kříže. Mnozí vládcové zakládají svou moc na tom, že prolévají krev 

druhých. Ježíš založil své království na tom, že prolil svou krev. A prolil ji za nás 

a za naše hříchy, aby nám získal život věčný. Kanadský  psycholog Jordan 

Peterson vypráví  o  jednom svém zvláštním snu. Nacházel se na hřbitově u staré 

katedrály. Hroby se najednou začaly otevírat. Z hrobů povstávali ozbrojení  

králové. Byli to velcí hrdinové minulosti. Když se navzájem uviděli, začali spolu 

bojovat. Peterson vypráví, že pak měl zjevení, které bylo asi také součástí snu. 

Všichni ti králové se poklonili postavě Krista. Peterson svůj sen samozřejmě 

vykládá psychologicky.1 Nám může posloužit jako hezký obraz nadřazenosti 

Pána Ježíše všem vládcům tohoto světa. Převyšuje je všechny tím, kým je a jakou 

oběť přinesl za lidi. Místo aby obětoval druhé pro svou moc a slávu, obětoval sám 

sebe za nás, abychom mohli žít navěky. 

 

V Jeruzalémě pak Pán Ježíš šel do chrámu. Evangelista nám říká, že se tam po 

všem rozhlédl. A to “všechno” zahrnovalo jistě i prodavače a kupující, které Pán 

Ježíš později z chrámu vyhnal. Zahrnovalo i směnárníky a prodavače holubů, 

kterým zpřevracel stoly a stánky (Mk 11,15-19). Toho dne však s tím Pán Ježíš 

nic nedělal. Z jeho pohledu zcela zřejmě ještě nenastala ta pravá chvíle, aby proti 

zlořádům zakročil. A tak odešel se svými dvanácti učedníky do Betanie, 

nepochybně do domu Marty, Marie a Lazara (J 12,1-3), aby tam přenocoval. I 

mezi námi se Pán Ježíš jistě rozhlíží po všem. A nerozhlíží se po nás pouze tehdy, 

když jsme tady ve shromáždění, ale i když jsme doma, v práci, v autě. Rozhlíží 

se i po všech našich motivech a myšlenkách. Co asi vidí? Co bude chtít z našich 

životů dříve nebo později vykázat? Co bude chtít v našich životech dříve nebo 

později převrátit vzhůru nohama?  

        

                                                
1 I dreamed of Jesus Christ ... I had a dream | Jordan Peterson 

https://www.youtube.com/watch?v=gbKCt7vK__0

